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ČESKO: Známí čeští lékaři uveřejnili prohlášení, v němž zpochybnili smysluplnost plošného testování
v současných podmínkách. Podle jejich slov je záchyt pozitivních případů při plošném testování velmi
nízký, zatímco náklady na provedení těchto procedur jsou docela velké. Ti, co covid-19 již prodělali,
by mohli být očkováni jen jednou dávkou vakcíny.
Skupina dvanácti českých lékařů, mezi nimiž je například i rektor Univerzity Karlovy Tomáš Zima,
uveřejnila prohlášení, v němž vyzvala k zastavení plošného testování, konkrétně ve školách. Jak
poznamenali odborníci, v současné době, kdy nárůst počtu nakažených není příliš vysoký, není
provádění plošného testování tou nejefektivnější strategií z finančního ani organizačního hlediska.
„Plošné testování ve školách v týdenním průměru zachycuje jen 40 pozitivních žáků (resp. 28
asymptomatických dětí) na 100 tisíc provedených testů…Při ceně jednoho testu 100 korun se
náklady na jeden pozitivní výsledek pohybují kolem 250 tisíc korun (při poměru 40 dětí/100 tisíc
testů), resp. 350 tisíc korun (při poměru 27 bezpříznakových dětí/100 tisíc testů),” píší experti.
Podle lékařů by bylo rozumnější zaměřit se na testování těch pacientů, kteří již mají příznaky nákazy
koronavirem.

Očkování jednou dávkou
Použití dvou dávek vakcíny má smysl převážně u osob, které nebyly dříve nakaženy covidem-19,
zatímco těm, kteří tuto nemoc již prodělali, by měla stačit i jedna dávka, tvrdí čeští lékaři.
„Stále více odborných studií a publikovaných sdělení dokládá, že očkování jednou dávkou vakcíny u
osob, které předtím prodělaly onemocnění covid-19, je plně dostačující a slouží k potřebnému rozvoji
imunitní odpovědi,“ stojí v prohlášení.
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Druhá dávka vakcíny již výrazně nezvyšuje počet protilátek u těch, kteří nemoc prodělali, ale může
zvýšit riziko vzniku nežádoucích účinků. Navíc, podávání jedné dávky místo dvou pomůže urychlit
očkovací kampaň v podmínkách, kdy Česko dosud nemá dostatečný počet dávek vakcíny pro
očkování všech skupin obyvatelstva. Ve svém závěru se odborníci opírají o studie, z nichž vyplývá, že
imunita proti koronaviru je schopná vydržet minimálně 9 měsíců od chvíle uzdravení, což znamená,
že jednodávkové očkování může být použito u těch, kteří prodělali covid-19 během posledních 9
měsíců.
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